
htlp'. l l croatia n cri cn besplatni  pr imjerak



roA{HXSTFW}gVTffi
RAZG0VOR 5 ANDEIKOM PLENI(OU( M0RAJ, PRoFEsoRICoM ZAGREBA(KoG
PMF.A TIJEKOM POSJETA ZAIEDNI(KOM ISTRAZIVA(KOM CENTRU zA ZASTITU

OI(OII5A KNE I HRVATSKE U CHENGDUU
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Oiujakje u kineskom Chengduu bio iznimno valan
mjesec kada je rijed o s u rad nj i izmedu H rvatske i Ki ne
u sektoru znanost i .  Naime,  g lavni  grad pokra j ine
Sichuan posjet io je hrvatski veleposlanik Nebojia
Koharovi i  zajedno s pol i t i tkom savjetnicom naieg
diplomatskog predstavniStva Biserom Fabrio kako
bi se sastao s predstavnicima tamoinjeg Inst i tuta
za biologi ju pri  Kineskoj akademij i  znanosti  te
djelatnicima Zajednitkog istraZivatkog centra
za za5ti tu okol i5a Kine i  Hrvatske. Bi lateralna

suradnja s navedenim inst i tutom traje joi od 200g.
godine, a bai negdje od tog vremena profesorica
sa zagrebackog PMF-a Andelka plenkovi i  Moraj
povremeni  je  s tanovnik  spomenutog k ineskog
grada. Biologin ja, t i ja su speci jalnost alge i  zait i ta
voda,  suradnica je  na b i la tera ln im pro jekt ima
zaStite okol iSa s navedenim inst i tutom koj i
ukl juduje kineske nacionalne parkove i  UNESCO_
vu bai t inu J iuzhaigou i  od nedavno Huanglong te
na5a Pli tvi tka jezera.
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Plodonosna suradnja

Suradnja jezapocela kada je pri jedevetgodina kineski
biolog i profesor Wu Ning, u to vrijeme ravnatelj
instituta iz Chengdua, posjetio Plitvicka jezera, koja
su vei tada bila pobratimljena s Jiuzhaigouom. Tim
je povodom sa struinim suradnicima dogovorio
pokretanje bilateralnih projekata na podrutju
zaStite krSkih sustava s obzirom da su oba lokaliteta
nacionalni parkovi i pod zait itom UNESCO-a.
Suradnja otad neprekidno traje, a i ini se kako postoji
mnogo planova za njezin buduii razvoj. Sve to bio je
dobar povod da nam profesorica Plenkovii-Moraj,
na l icu mjesta u Chengduu, pobliZe predstavi t i tav
projekt i buduie planove.

x Ne(emo se ni okrenuti, a ve( (ete proslaviti deset
godina suradnje s kolegama iz Chengdua, stoga q,B
vratimo na sam poietak. MoZete li nam redi kojim
je projektom zapofela ova bilateralna suradnja?
- Na5 prvi projekt ukljuiivao je proutavanje
perifitonskih zajednica i algi. Usporecfivanje
algoloikih zajednica jako je vaZno s obzirom da su
alge izrazito bitni organizmi u vodi. One ne samo
do su primarni proizvoCfaii kisika nego pokazuju
promjene u okoliSu u mnogo kraiem razdoblju
negol i  neki  drugi  organizmi.

* U kojem je smjeru iSao idu(i projekt?
- Nai drugi projekt bio je vezan uz planktone, a nakon
njega doiao je veii vezan uz koriStenje algologije u
procjeni kvalitete voda. Upotrebom razlititih sustava
u naiem istraZivanju pokazalo se da su krika podrutja
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specifitna te da se moraju primjenjivati samo za
njih odreCfeni sustavi za procjenu. U Hrvatskoj smo
razvil i  dobar softver vezan uzto, a sada radimo i na
procjenamaza umjetna jezeraza 3to su kolege u Kini
itekako zainteresirane i gdje leZi mnogo pri l ika za
daljnju suradnju.

* lstaknuli ste kako je u Hrvatskoj razvijen dobar
softver, znaii li da je to jedna od prednosti naie
strane u suradnji s Kinom?
- Hrvatska je jaka u razvoju softvera, dok Kina s druge
strane ima jace tzv. usluge ekosustava, odnosno
procjene koliko jedno podrutje moZe bit i isplativo
stanovniStvu koje tamo Livi ili u turistitke svrhe,
5to je svakako od velike vaZnosti za naiu suradnju.
Hrvatska takoCler ima viSe iskustva i mnogo je ulagala
kada je ri jet o zait it i  okoliSa.Tijekom godina suradnje
pronaSli smo neke zajednicke momente gdje smo
jedni drugima pomogl i ,  idal je pomaZemo.
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Redovito nadziranje
* Koliko je projekata provedeno od 2008. godine?
- U sklopu bilateralne suradnje do danas je provedeno
pet projekata. Posljednji se ti ie antropogenih
utjecaja, odnosno prit iska turizma na kineske
nacionalne parkove Jiuzhaigou i  Huanglong. Kada
je ri jec o Plitvicama, napravljeno je dosta, no i dalje
moramo radit i na tome kako bi bil i  sustavnij i  te se
uskladile odredene mjere.

* Sto to toino ukljucuje?
- Ono 5to je jako vaZno jest ne shvaiati titav proces kao
iisto matematitku operaciju jer priroda je dinamitna
i treba je redovito nadzirati kako bi se totno znalo
u kojem trenutku dolazi do promjena. Treba imati u
vidu da je i na Plitvicama izuzetan pritisak u ovom
pqgledu, nqdaJe on.ipak u Kini mnoqo veii,Sto ie i ldealno je provoditi monitoring jednom mjeseino uz

- raffir{iuo..'O*td togF navedeni kineski parkovi imaiu redovito odrZavanje elektroniike baze podataka. Kao
\mfuu*sivfrJbqdrutie a da bi uopie pratili sto sam istaknula, priroda je dinamiina te jedan dan
g,$i@iqora14 .+'uti odag. vam doiazl voda. u vodi na'lete jedne vrste, a moida sljedeti mjesec



zl"atlNlFm$Yrc T

t*:

neke druge vrste. Sve ovisi i  o godiinjim dobima i
viSegodiSnjim ciklusima te je vahno imati i to vi ie
podataka. Daleko je isplativi je ulagati u monitoring i
pra(enje, a ne, primjerice kada doCle do pomora riba
u moru, zvati struinjake da nadu rjeienje. Tada se
stvari teiko mogu ri jei it i jer ne znate pozadinu price.
U oba se parka provodi monitoring te pri njemu
trebamo bit i jo5 sustavnij i .

* Sto je s edukacijskim aspektom?
odmah sam uoii la, budu(i da dolazimizsveuii l i inih
krugova, kako idealna rjeienja za probleme leZe
u cinjenici da u Kini postoje ve(i kapaciteti u
edukacijskom obliku koji nisu do kraja iskoriiteni.
Kada poinete educirati ljude oni spoznaju ito na
odredenom podrutju Zivi i zaito to treba otuvati.
To je takoder jedan od moguiih oblika suradnje i
provedbe plana zaitite.

Turizam i agroekologija rs
tF Smanjenje broja turista na odredenim
destinacijama koje su zaitidena prirodna baitina,
redovito se dovodi u vezu upravo s financijskim
gubicima?
- Kada je rijei o smanjenju broja turista, miiljenja su
uvijek podijeljena izmedu znanstvenih i upravljackih
struktura, redovito zbog ekonomske dobiti. No
tak i ako se ogranici broj turista i dalje ima drugih
nacina za zaradu. ldeje kineskih kolega na tu temu
postoje iveoma su prihvatl j ive. U tom smislu buduia
suradnja ie i(i prema zelenoj agrikulturi, upravljanju
zivotinjskih vrsta, upravljanju parkova i tome sritno.
Takoder treba uskladiti potrebe parka i ljudi koji tamo
Zive. Na taj natin (e se pritisak smanjiti, a odr2ivost je
svakako bolja.
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x znaii u bududnostise suradnja usmjerava i prerna
agroekologiji?
- Zajedniiki interes dviju strana u buduiim
suradnjama svakako lezi i u tome. Hrvatska tu ima
dobre kori jene i mnogo za ponuditi, no ni kineska
strana ne zaostaje. lz tog razloga zajednitki bi se
prijavljivali na odredene projekte i time unaprijedili
istrazivanja te zaititu podrutja krSa na obje strane, bilo
da se radi o nacionalnim parkovima i/ ir i  rokalitetima
koje Stiti UNESCO.

" Sto moZemo oiekivati od budu(e suradnje?
- Kineska strana zaista ulaze u produljenje suradnje. Za
vrijeme mog boravka vei smo prijavili dva projekta. U
Kinije proces pri jave malo drukcij i jer postoje pri jave
prije prijava, pa prijave i tzv. obrane prijava. Nadam
se da (e, uz Ministarstvo znanosti i obrazovanja
preko kojeg ide titava bilateralna suradnja, naia
nastojanja prepoznati i Ministarstvo okoliia. Sada je
potrebno oformiti timove te vidjeti koje su institucije
zainteresirane za suradnje. Trebamo zajednicki i( i
prema menadZmentu i zelenoj ekologiji, a sve to u
cilju od rZivosti bioka paciteta.

*To bi vjerojatno bila pri l ika za nai mladi kadar?
-zaHrvatsku bito bilo jako dobro jer mi imamo dosta
mladog idobro obrazovanog kadra. No doktoranti iz
Kine takoder bi mogli doii u Hrvatsku. To je jedna
od naiih namjera, ali to je ipak drugi t ip projekata
te bi mi bilo drago da se kod nas prepozna. studenti
iz Hrvatske tu nisu dolazil i  nikada, a to bi vrlo rado
htjeli. lsto je i s kineske strane. veZu nas kri i zajedniiki
interes.
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